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Què és aquest document? 

 

Aquest document explica de manera resumida 

què farà el Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC) 

si guanya les eleccions al Parlament de Catalunya 

del 12 de maig de 2024.  

El document complet el trobaràs aquí: programa sencer. 
 

El lema de la campanya electoral del PSC 

és “Força per governar”. 
 

El candidat del PSC a les eleccions del Parlament 

és Salvador Illa 

i vol que Catalunya progressi 

al costat d’Espanya i d’Europa. 

 
  

https://www.socialistes.cat/wp-content/uploads/2024/04/Programa-electoral-PSC-Eleccions-12-maig-2024.pdf
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1. Què volem per a Catalunya? 
 

1. Volem obrir una nova etapa a Catalunya 

que uneixi tothom. 

Els governs independentistes 

han fet que Catalunya no avanci. 

Si governem, escoltarem totes les opinions 

per decidir les coses que s’han de fer. 

 

2. Confiem que el futur de Catalunya serà bo. 

Volem que Catalunya exerceixi l’autogovern, 

deixi enrere les baralles dels últims anys 

i la societat estigui unida i sigui solidària, 

és a dir, que doni suport a les persones i situacions 

on es necessita ajuda. 

 

3. Volem que Catalunya sigui un territori pròsper 

on tothom tingui les mateixes oportunitats 

i els millors serveis públics. 

 

Perquè sigui un territori pròsper: 

- impulsarem el creixement sostenible i el talent.  

- crearem més indústria. 

- els llocs de treball seran de més qualitat.  

- animarem a la gent a fer un consum responsable. 

- les persones tindran benestar i seguretat. 

Consum 
responsable: és 
quan consumim 
productes fets amb 
bones condicions de 
treball i sense fer 
mal al medi 
ambient. 

Consum 
responsable: és 
quan consumim 
productes fets amb 
bones condicions de 
treball i sense fer 
mal al medi 
ambient. 

Territori pròsper: 
és aquell on les 
coses van bé per a 
tothom. 

Creixement 
sostenible: és 
quan l’economia 
creix sense fer mal 
al medi ambient. 

Autogovern: és 
quan una regió o un 
país pot decidir 
directament sobre 
les coses més 
importants que 
l’afecten. 

Consum 
responsable: és 
quan consumim 
productes fets amb 
bones condicions de 
treball i sense fer 
mal al medi 
ambient. 
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Perquè Catalunya tingui els millors serveis públics: 

- dedicarem més diners. 

- hi haurà menys burocràcia.   

 

4. Volem evitar el despoblament d’algunes zones 

de Catalunya i resoldre els problemes 

del món rural. 
 
 

  

Burocràcia: és quan ens 
demanen molts papers i 
molts tràmits per fer una 
cosa. 

Despoblament: és quan 
molta gent marxa d’un 
poble, ciutat o país.  
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2. Com s’ha de relacionar Catalunya amb 
Espanya? 
 

1. Defensem el model federal.     

Volem que Catalunya prengui més decisions  

en el govern d’Espanya. 

 

2. Aplicarem l’Estatut d’Autonomia 

de Catalunya: 

- treballarem perquè Catalunya  

tingui les competències que encara no té.   

- treballarem per canviar el poder judicial.      

- treballarem per aprovar  

la Llei electoral de Catalunya. 

- treballarem perquè s’apliqui la Llei de l’Aran. 

 

3. Volem un finançament just per a Catalunya, 

és a dir, que aconsegueixi els diners que mereix.                    

Per això, recaptarem tots els impostos  

entre les administracions de l’Estat  

i de la Generalitat, 

i farem que el govern d’Espanya  

doni a Catalunya         

els diners que li corresponen. 

 

 

Model federal: que el 
poder estigui repartit 
entre l’Estat i cada regió, 
o sigui, que cada regió 
tingui una mica de 
poder. 

Competències: són 
temes sobre els quals 
Catalunya pot decidir. 

Poder judicial: els jutges 
que s’encarreguen de les 
lleis i la justícia del país. 

Llei electoral: llei que 
diu com s’han d’organitzar 
les eleccions. 

Llei de l’Aran: llei 
perquè la població de la 
Vall d’Aran pugui decidir 
sobre temes que 
l’afecten. 
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4. Defensem la pluriculturalitat. 

Per això impulsarem una llei  

de pluralitat lingüística a Espanya. 
  

Pluriculturalitat: és 
quan les diverses 
cultures que hi ha en un 
país tenen els mateixos 
drets i conviuen sense 
problemes. 

Pluralitat lingüística: 
és quan les diverses 
llengües que hi ha en un 
país tenen els mateixos 
drets i conviuen sense 
problemes. 
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3. Com s’ha de relacionar Catalunya amb 
Europa? 
 

1. Volem que la llengua catalana 

es pugui parlar a les institucions d’Europa. 

 

2. Volem que Catalunya sigui líder 

de tota la zona del mediterrani, que recorre 

la costa mediterrània i enllaça amb França. 

 

3. Volem que Catalunya sigui  

pol científic, motor industrial i porta logística  

del Sud d’Europa. Per aconseguir-ho:     

- treballarem amb les universitats. 

- treballarem perquè s’acabi  

el corredor mediterrani. 

- demanarem que l’aeroport sigui més gran. 

- gestionarem bé els ports i la Zona Franca. 

 

 

  

Zona Franca: és un 
polígon on hi ha moltes 
fàbriques i edificis 
industrials.   

Pol científic, motor 
industrial i porta 
logística: és quan un 
territori és molt 
important per la seva 
capacitat científica, les 
seves fàbriques i la 
seva capacitat de 
distribuir productes. 

Corredor 
mediterrani: els trens 
que han d’anar per tota 
la costa mediterrània, 
des d’Andalusia fins a 
Catalunya, i enllaçar 
amb França. 
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4. Què proposem per créixer de manera
sostenible?

1. Que l’economia catalana sigui més competitiva.

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Que les empreses catalanes

tornin a ser líders a l’estat espanyol. 

- Fer que altres països vulguin posar els seus diners a Espanya,

o sigui, que aportin diners seus als projectes o negocis d’Espanya

per ajudar el país a créixer. 

- Posar diners perquè es construeixin i millorin

infraestructures com carreteres, ponts, 

hospitals i altres edificis 

o recursos que fan que un país funcioni millor.

- Fer que les empreses i negocis creixin

sense esgotar els recursos naturals 

o fer malbé el medi ambient.

2. Que el sistema fiscal sigui més just.

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Fer més fàcils les lleis sobre els impostos,

o sigui, els diners que paga la gent i les empreses

al govern d’Espanya.       

- Treballar amb el govern d’Espanya

per evitar dúmping fiscal.  

3. Aconseguir una manera nova de finançament,

Sistema fiscal: els 
diners que guanya el 
govern d’Espanya i com 
els gestiona. És a dir, 
què fan amb ells. 

Dúmping fiscal: és 
quan la gent i les 
empreses se’n van d’on 
viuen cap a un altre 
territori perquè així 
pagaran menys 
impostos. Exemple: a 
Andorra. 



 

Pàgina 10 de 36 

o sigui, perquè Catalunya guanyi diners.  

Per això volem crear el Consorci Tributari de Catalunya 

per recaptar i gestionar tots els impostos  

que hi hagi a Catalunya. 

 

4. Que els llocs de treball siguin de més qualitat. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Impulsar l’Agenda per la Transició Justa  

i les Noves Oportunitats (2025-2035).  

- Crear l’Observatori d’Ocupació en Transició. 

- Impulsar l’economia circular i digital. 

- Fer canvis al Servei d’Ocupació de Catalunya, 

o sigui, l’entitat que crea llocs de treball a Catalunya. 

- Recuperar la Direcció General  

d’Igualtat d’Oportunitats en el Treball. 

- Oferir un lloc de treball durant 5 mesos 

a les persones a l’atur. 

- Crear un programa de treball i formació 

per a les persones que no tenen l’ESO.                               

- Animar a les persones treballadores  

de petites i mitjanes empreses  

perquè continuïn estudiant 

encara que tinguin feina. 

 

- Donar suport als treballadors autònoms 

amb diversos programes d’ajuda. 

Economia circular i 
digital: L’economia 
circular vol dir 
reaprofitar els residus. 
L’economia digital són 
les activitats que es fan 
per internet. 

ESO: és l’educació 
secundària obligatòria. 

Migracions: quan les 
persones marxen del seu 
país o ciutat per viure en 
un altre. Normalment es 
fa per problemes 
econòmics o socials, com 
guerres o fam. Les 
persones marxen per 
tenir una vida millor. 
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- Organitzar i regular les migracions de persones 

entre països tractant a totes les persones 

amb respecte i humanitat. 

- Revisar i millorar la manera del Govern per crear 

llocs de treball per als col·lectius amb dificultats per aconseguir feina. 

 

5. Que les fàbriques i la indústria siguin més importants 

en l’economia de Catalunya. 

Per aconseguir-ho, posarem més diners 

i aprovarem noves lleis.  

 

6. Donar suport a l’agricultura, la ramaderia i la pesca.  

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Millorar i fer més nous els sistemes per a regar  

les plantes. 

- Potenciar les cooperatives     

- Fer més fàcils els tràmits administratius. 

 

7. Impulsar el comerç i els restaurants. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Ajudar els llocs on les persones fan negocis a les ciutats  

perquè puguin créixer i tenir èxit. 

- Ajudar els i les botigueres a aprendre coses noves 

i treballar junts i juntes. 

- Aconseguir que més coses es facin amb ordinador i internet 

i aconseguir que s’estalviï energia.  

Cooperativa: és una 
empresa democràtica i 
que treballa pel bé 
comú. 
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- Crear plans per ajudar a protegir els negocis  

i les botigues que són importants i úniques 

en una ciutat, poble o país.  

 

8. Canviar la manera com funciona el turisme  

per fer-lo més respectuós amb el medi ambient i amb les persones. 

Per fer això canviarem les lleis sobre turisme.  

 

9. Donar suport a les petites i mitjanes empreses. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Fer més fàcils les gestions administratives, 

o sigui, quan has de fer tasques relacionades 

amb l’administració pública. 

- Hi haurà ajuda per a persones que tinguin idees noves 

i per a treballadors que vulguin aprendre més. 

- Es faran plans per utilitzar més la tecnologia.  

 

10. Donar suport a l’economia social. 

L’economia social defensa 

que l’economia serveix 

per ajudar la gent i els pobles a créixer. 

L’economia social diu que 

l’economia no és només per fer diners, 

com passa en l’economia actual. 
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L’economia social vol ajudar  

a tenir una societat millor,  

més justa i més respectuosa amb el medi ambient. 

 

Per donar suport a l’economia social, proposem: 

- Fer una norma nova. 

- Promoure que les empreses en risc de tancament 

es converteixin en cooperatives o societats laborals.      

- Fomentar l’emprenedoria en economia social.  

 

11. Enfortir les universitats. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Fer servir més diners 

i millorar les condicions laborals dels i les professores  

i dels i les investigadores a les universitats. 

- Reduir els preus de les carreres universitàries. 

- Aprovar un pla per generar talent STEM, 

o sigui, que més persones  

vulguin estudiar aquestes carreres. 

 

12. Potenciar la recerca i la innovació. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Fer servir més diners. 

- Millorar els llocs on es fan investigacions i recerca a Catalunya. 

- Aplicar la Llei de la ciència de Catalunya, 

que està feta per fer que s’investigui i es treballi més 

STEM: són les 
carreres 
universitàries 
científiques i 
tecnològiques: 
enginyeria, 
matemàtiques, etc. 

Societat laboral: 
tipus d’empresa 
semblant a la 
cooperativa. 

Emprenedoria: és 
quan les persones 
creen un negoci. 

L’economia social 
defensa que 
l’economia és una 
eina per ajudar la 
gent i les 
comunitats a 
créixer. 
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en ciència a Catalunya. 

-Aconseguir que hi hagi igualtat de gènere a la ciència. 

 

13. Que es prengui més seriosament la transformació digital,  

o sigui, l’ús de tecnologies i ordinador. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Posar més diners.                                    

- Promoure que totes les persones tinguin accés a la tecnologia. 

- Que es faci servir més la tecnologia 

en les empreses públiques i privades. 

- Convertir Catalunya  

en un centre internacional d’economia digital, 

o sigui, que a Catalunya es faci servir molta tecnologia 

per crear serveis i productes i per vendre’ls, per aconseguir diners.  

- Reforçar la ciberseguretat. 

 

 

  

Ciberseguretat: és 
evitar virus, estafes i 
altres delictes fets 
per internet. 
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5. Què proposem per fer una transició 
ecològica justa? 
 

- Descarbonitzar l’economia de Catalunya 

i actuar sense fer mal ni causar problemes 

al medi ambient.  

- Impulsar la llei sobre qualitat de l’aire  

per a Catalunya per assegurar que respirem 

aire net i que no estigui contaminat. 

- Posar en marxar la Vall de l’hidrogen verd  

de Catalunya, que impulsa l’ús d’hidrogen 

a partir d’energia renovable i aigua  

com a matèria primera. 

 

1. Pel que fa a l’aigua, proposem: 

- Invertir diners per fer front a la sequera 

i aconseguir que tothom tingui aigua. 

- Millorar els sistemes per regar. 

- Millorar les xarxes de distribució de l’aigua, 

o sigui, com es reparteix l’aigua per Catalunya,  

perquè se’n perdi menys. 

- Millorar les depuradores, on es neteja l’aigua 

perquè es pugui reutilitzar. 

- Fer plans perquè hi hagi menys risc d’incendi als boscos. 

- Tenir aparells que siguin capaços de predir possibles  

fenòmens meteorològics extrems com tsunamis, 

Descarbonitzar 
l’economia: vol dir que 
l’economia deixi de 
dependre dels 
combustibles fòssils 
(com el carbó, el petroli 
o el gas natural) de 
manera progressiva i 
utilitzi energies 
renovables (com l’eòlica, 
que ve del vent, o la de 
l’aire i la solar). Així es 
generen menys gasos 
d’efecte hivernacle i es 
protegeix el medi 
ambient. 

Transició ecològica: 
és canviar el model 
econòmic i social tenint 
en compte que els 
recursos del planeta 
s’acaben. 
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terratrèmols o tornados.  

- Fer mes xarxes i canals que distribueixen i reparteixen l’aigua  

del Consorci d’Aigües de Catalunya, d’Aigües Ter Llobregat  

i del Consorci de la Costa Brava. 

Aquestes entitats reparteixen l’aigua potable per Catalunya. 

- Regar els arbres amb aigües subterrànies. 

- Millorar les xarxes de distribució  

que fan que l’aigua arribi a les cases. 

- Crear l’Observatori de la Sequera, 

per establir pautes d’actuació i per poder controlar 

com evoluciona. 

 

2. Pel que fa a les energies renovables, proposem: 

- Aprovar l’Estratègia contra la pobresa energètica. 

- Aprovar mesures per facilitar l’eficiència energètica 

als barris de Catalunya.  

- Aprovar mesures per fer front a l’efecte illa de calor. 

- Aprovar plans de mobilitat sostenible, 

o sigui, per fer que el transport no perjudiqui 

al medi ambient. 

- Promoure la instal·lació de teulades verdes.                        

- Elaborar un pla d’energies renovables 

a Catalunya, és a dir, per poder fer servir energies renovables  

de manera responsable. 

- Elaborar un nou projecte per millorar la qualitat de l’aire 

i que no hi hagi tanta contaminació. 

Pobresa 
energètica: és 
quan algú no pot 
escalfar-se, 
il·luminar-se o 
refrescar-se 
perquè no pot 
pagar l’electricitat. 

Eficiència 
energètica: és 
aprofitar al màxim 
l’energia. 

L’illa de calor és 
l’augment de la 
temperatura a les 
zones urbanes en 
contrast amb el 
seu voltant (pobles 
o zones agrícoles). 

Instal·lar teulades 
verdes vol dir enjardinar 
les terrasses o cobertes 
dels edificis per aïllar 
l’edifici de la calor i així 
estalviar energia. 
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3. Sobre els residus, proposem: 

- Elaborar una nova llei perquè hi hagi menys residus a Catalunya. 

- Elaborar un programa per tancar els abocadors de Catalunya. 

- Fer un pla per crear infraestructures noves  

perquè gestionin els residus. 

 

4. Pel que fa a biodiversitat i benestar animal, proposem: 

- Millorar la gestió dels parcs naturals. 

- Destinar diners per poder actuar si hi ha  

inundacions, incendis o altres catàstrofes naturals. 

- Crear l’Agència del Medi Ambient de Catalunya 

- Crear llocs de treball d’economia verda i blava. 

- Fer plans perquè es puguin recuperar  

i protegir espècies en perill d’extinció. 

- Protegir i millorar zones humides i del Delta de l’Ebre. 

- Fer que es facin activitats d’agricultura  

en llocs que no s’utilitzen 

- Mantenir els Perímetres de Protecció Prioritària, 

que són zones amb gran perill d’incendi. 

- Invertir diners per mantenir camins i pistes forestals. 

A les pistes forestals poden passar vehicles 

perquè són camins més amples. 

- Dissenyar un pla per aprofitar la Biomassa Forestal.  

- Actualitzar i aplicar la Llei de protecció dels animals. 

- Crear normes perquè els animals puguin accedir 

a albergs i menjadors socials.  

Economia verda i 
blava. L’economia verda 
es basa en la protecció 
del medi ambient. 
L’economia blava es 
basa en l’aprofitament 
dels mars i els oceans. 

Zones humides: són 
llacs, albuferes o 
deltes de rius, com el 
Delta de l’Ebre. 

Biomassa forestal: 
és llenya i altres 
elements del bosc que 
serveixen com a font 
d’energia. 

Economia verda i 
blava. L’economia verda 
es basa en la protecció 
del medi ambient. 
L’economia blava es 
basa en l’aprofitament 
dels mars i els oceans. 

Zones humides: són 
llacs, albuferes o 
deltes de rius, com el 
Delta de l’Ebre. 

Biomassa forestal: 
és llenya i altres 
elements del bosc que 
serveixen com a font 
d’energia. 

Economia verda i 
blava. L’economia verda 
es basa en la protecció 
del medi ambient. 
L’economia blava es 
basa en l’aprofitament 
dels mars i els oceans. 

Zones humides: són 
llacs, albuferes o 
deltes de rius, com el 
Delta de l’Ebre. 

Biomassa forestal: 
és llenya i altres 
elements del bosc que 
serveixen com a font 
d’energia. 
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6. Què proposem per unir el territori i 
cuidar el món rural? 
 

1. Promoure l’habitatge assequible i social. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Construir cada any 4 mil habitatges  

que formin part del parc públic.     

- Impulsar un pla per millorar els habitatges 

de més de 50 anys d’antiguitat 

per a persones majors de 65 anys  

i per a persones dependents. 

- Crear entre 140 mil i 200 mil habitatges 

al parc públic protegit en els propers 7 anys.                     

- Posar en marxa el Servei Català d’Habitatge.     

- Impulsar el Pacte Nacional per l’Habitatge 

per crear nous habitatges. 

- Invertir 500 milions d’euros 

perquè promotors públics i privats    

construeixin habitatge assequible i social. 

 

2. Fer una nova Llei de barris 

i programes d’eficiència energètica en els barris  

amb més dificultats. 

 

 

 

Promotor: persona, 
empresa o administració 
que impulsa les obres 
per construir una casa o 
un edifici. 

Promotor: persona, 
empresa o administració 
que impulsa les obres 
per construir una casa o 
un edifici. 

Parc públic: són pisos 
que són propietat dels 
ajuntaments, de la 
Generalitat o d’una altra 
administració pública. 

Parc públic protegit: 
són pisos públics molt 
barats. 

Promotor: persona, 
empresa o administració 
que impulsa les obres 
per construir una casa o 
un edifici. 
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3. Impulsar les ciutats intel·ligents                               

i modernitzar els serveis locals. 

 

4. Millorar les infraestructures de mobilitat. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Avançar en un Pacte per les infraestructures 

per definir el que cal fer en els propers anys. 

- Elaborar un pla de millora de les infraestructures  

de transport públic i de la mobilitat sostenible. 

- Regular els vehicles de mobilitat personal,  

com per exemple, els patinets. 

 

5. Millorar el transport públic.  

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Aprovar un sistema de tarifes de transport públic 

basat en distància recorreguda, freqüència d’ús          

i drets socials. 

- Fer arribar la T-mobilitat a tot Catalunya. 

- Invertir 1.700 milions d’euros en el Metro  

i la seva ampliació metropolitana. 

- Millorar el sistema d’autobusos interurbans.                      

- Acabar el traspàs dels trens de Rodalies i Regionals 

a la Generalitat de Catalunya.  

- Transformar l’aeroport del Prat  

en un gran centre de connexió de vols internacionals.  

El creixement es farà tenint en compte el medi ambient, 

Ciutats intel·ligents: 
és com s’anomenen 
les ciutats que 
utilitzen internet i 
altres tecnologies 
similars perquè la 
gent visqui millor. 

Autobusos 
interurbans: són 
autobusos que van 
d’una ciutat a una 
altra, per exemple de 
Barcelona a Cornellà. 
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la salut de les persones 

i el desenvolupament econòmic. 

 

6. Millorar les carreteres i com estan connectades entre elles. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Fer un pla per millorar totes les carreteres de Catalunya. 

- Construir una nova carretera 

que es diu Ronda Nord entre Sabadell i Terrassa. 

- Posar-se d’acord en les zones de baixes emissions, 

és a dir, acordar on els cotxes contaminen menys 

per reduir la contaminació en la ciutats.  

- Començar la construcció del Quart Cinturó 

des de Sabadell fins a la Roca del Vallès. 

 

7. Donar suport al món rural. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Donar ajudes en les zones rurals  

perquè tinguin una vida millor. 

- Crear l’Observatori de la Ruralitat, 

un lloc per estudiar com funcionen 

i com evolucionen les zones rurals  

- Aprovar l’Estatut del Municipi Rural, 

és a dir, aprovar normes per aquelles zones rurals 

tenint en compte les seves necessitats.  

 

 

El Quart Cinturó és un 
projecte per fer una gran 
autovia que uneixi el 
Vallès, el Penedès i el 
Maresme. 

El Quart Cinturó és un 
projecte per fer una gran 
autovia que uneixi el 
Vallès, el Penedès i el 
Maresme. 

El Quart Cinturó és un 
projecte per fer una gran 
autovia que uneixi el 
Vallès, el Penedès i el 
Maresme. 
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8. Millorar les mesures per a les persones  

que visquin a la muntanya. 

Per aconseguir-ho, proposem: 

- Crear una nova Llei de muntanya. 

- Fer que es facin accions  

perquè el sector primari pugui sobreviure. 

- Fer que hi vagin més metges 

a les zones de muntanya  

i que tinguin més temps per les visites. 

- Facilitar el transport entre comarques. 

- Donar suport perquè persones puguin tenir una casa  

i recuperar cases buides en zones que hi viu poca gent. 

 

  

El sector primari són 
activitats com 
l’agricultura, la 
ramaderia, la pesca o la 
caça. 

El sector primari són 
activitats com 
l’agricultura, la 
ramaderia, la pesca o la 
caça. 

El sector primari són 
activitats com 
l’agricultura, la 
ramaderia, la pesca o la 
caça. 
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7. Què proposem per assegurar la 
igualtat d’oportunitats? 

 

1. Pel que fa a l’educació, proposem: 

- Fer un pla per ajudar als alumnes a aprendre millor,  

a tenir menys problemes per estudiar  

i evitar que abandonin l’escola.  

- Assegurar que l’educació sigui inclusiva 

i que hi hagi igualtat. Per aconseguir-ho: 

 

• Crearem 10 mil noves places bressol 

  i farem que l’educació dels 0 als 3 anys sigui gratuïta. 

• Hi haurà més professors i professores especialitzats 

  a atendre l’alumnat que necessita suport educatiu. 

• Garantirem que hi hagi una oferta variada de Batxillerat, 

  cicles formatius i cursos. 

• Prohibirem que els alumnes utilitzin el telèfon mòbil 

  a educació infantil i primària, i el limitarem durant l’ESO. 

 

- Impulsarem el Pacte Social per l’Educació 

per millorar l’educació i assegurar  

que tothom pot aprendre i sentir-se inclòs o inclosa.   

- Posar més diners en educació per millorar-la. 

- Crearem l’Agència de Recerca i Avaluació del Sistema Educatiu 

per a que s’investigui i avaluï com funciona l’eduació. 

- Millorarem els equipaments de les escoles 
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perquè estiguin adaptats al canvi climàtic. 

- Oferirem 10 mil places més de formació professional. 

 

2. Pel que fa a la cultura, proposem: 

- Aconseguir un Pacte Nacional per la Cultura 

per donar importància a la nostra cultura. 

- Introduir poc a poc activitats d’art a les escoles. 

- Aprovar la llei de mecenatge 

i la llei de patrimoni cultural 

per patrocinar la cultura i protegir el patrimoni cultural. 

- Posar en marxa el Hub Audiovisual i Digital de Catalunya. 

- Donar més diners a la cultura. 

 

3. Pel que fa a la llengua, proposem: 

- Que els ciutadans i ciutadanes puguin escollir la llengua 

en què volen ser atesos. 

- Que s’utilitzi més el català. 

- Garantir que a les escoles els alumnes coneixen el català, 

el castellà, l’aranès a l’Aran i l’anglès o una tercera llengua. 

- Que la Presidenta o President de la Generalitat  

s’encarregui de fer totes les mesures  

que tinguin a veure amb la llengua. 

- Crear un Observatori de la Llengua i un Consell Social de la Llengua, 

un lloc on podem estudiar l’ús de la llengua 

i com utilitzar-la de la millor manera. 

 

Mecenatge: és quan 
una persona, una 
empresa o una 
institució dona diners 
per fer una activitat 
social, cultural o 
educativa. 

Un hub és un espai on 
es concentren 
empreses per treballar 
juntes o col·laborar. 
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4. Pel que fa a l’esport, proposem: 

- Crear una nova llei de l’activitat física i l’esport. 

- Aprovar un pla per assegurar el bon manteniment  

dels llocs on es fa esports. 

- Arribar a un acord per posar fi a la violència, el racisme, 

la xenofòbia i la LGTB-fòbia en l’esport. 

 

5. Pel que fa als joves, proposem: 

- Fer un pla per atendre  

les necessitats de salut mental dels joves. 

- Crear una oficina on els joves puguin trobar feina més fàcil  

i un altra lloc per a que aprenguin a treballar. 

- Continuar ajudant als joves amb els lloguers 

i la compra dels seus pisos i cases 

en pobles de menys de mil persones.  

 

  

La 
xenofòbia 
és odiar a les 
persones que 
son d’un altre 
país. 
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8. Què proposem perquè Catalunya sigui 
més feminista? 
 

- Volem que des de petits i petites,  

s’aprengui que tothom som iguals. 

Volem aplicar la coeducació des de petits. 

- Volem nous models de masculinitat,  

és a dir, treballar perquè no hi hagi violència masclista 

i més respecte dels homes cap a les dones. 

- Fer plans per a que tothom guanyem els mateixos diners 

i que no hi hagi diferències de sou entre homes i dones. 

- Volem que les persones treballadores  

puguin passar més temps amb les seves famílies.  

- Prevenir l’assetjament a la feina.  

- Volem permisos a la feina per a que una mare o pare  

pugui estar més temps amb el seu fill o filla,  

 però que no sigui a la mateixa vegada. 

- Facilitar serveis de temps lliure per a infants i adolescents  

en horari fora de l’escola. 

- Crear una xarxa per protegir i prevenir la violència masclista. 

- Fer campanyes de denúncia  

de situacions de violència masclista. 

- Modificar les lleis 

perquè desapareixi el proxenetisme. 

- Sensibilitzar els ciutadans i ciutadanes  

sobre el tràfic i l’explotació sexual. 
  

La coeducació és 
l’educació per a la 
igualtat. Es tracta de 
disminuir els efectes 
d’una educació 
sexista sobre els 
infants. 

El proxenetisme és 
un delicte que 
consisteix a obligar 
algú a prostituir-se. 



 

Pàgina 26 de 36 

9. Què proposem perquè a Catalunya no 
hi hagi desigualtats? 
 

1. Pel que fa salut, proposem: 

- Donar més diners als hospitals, centres de salut, 

i entre altres, perquè es puguin arreglar i millorar. 

- Fer un pla per millorar les condicions laborals i salarials 

de les persones que treballen a la sanitat pública. 

- Fer un pla per a posar més diners en hospitals  

i altres llocs de salut, per acabar treballs  

que estan a mig fer i començar nous,  

com el nou Hospital Clínic, l’Hospital de Calella  

o l’Hospital de Tortosa. 

- Fer que l’aplicació La Meva Salut 

pugui fer més coses i millorar-les. 

- Assegurar-se que quan algú  

vol anar a veure algú a l'hospital,  

ho pugui fer en un màxim de dos dies.  

I que quan algú consulta per internet,  

rebi una resposta en dos dies com a màxim. 

- Fer un pla per ajudar les persones  

amb problemes mentals a Catalunya. 

- Fer un lloc on es recullin dades  

sobre el suïcidi per entendre millor aquest problema. 

- Tractar el problema de les addiccions. 

- Fer un pla per evitar  
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que la gent tingui problemes amb el menjar. 

- Fer una norma que digui  

quan de temps pots esperar  

per aconseguir ajuda en els serveis de salut. 

- Fer que més gent pugui obtenir ajuda  

per anar al dentista  

i que més gent tingui dret a aquesta ajuda. 

- Augmentar els diners que donen a les persones  

per pagar ulleres o audiòfons. 

 

2. Pel que fa a seguretat i convivència, proposem: 

- Crear la Comissaria General de la Dona per recollir denúncies 

i donar suport per posar fi a la violència de gènere  

i la violència masclista. 

- Crear 5 mil noves places de Mossos i Mosses d’Esquadra. 

- Crear un grup específic del Cos de Mossos d’Esquadra 

per atendre els territoris amb més problemes de seguretat.  

- Crear 80 nous jutjats per fer judicis ràpids.  

- Creat mesures perquè els desallotjaments  

es puguin fer més ràpids. 

- Arribar als 3.500 bombers i als 900 agents rurals. 

- Reduir les morts a les carreteres catalanes 

a través de campanyes de sensibilització, formació 

i controls a les carreteres. 

3. Pel que fa a la justícia, proposem: 

 

El torn d’ofici és un 
servei públic que 
garanteix que tothom 
tingui un advocat o 
advocada per defensar-
se. 



 

Pàgina 28 de 36 

- Fer un pla per fer que la justícia sigui més ràpida. 

- Fer saber a la gent que pot resoldre els seus problemes 

sense la necessitat d’anar a judici. 

- Crear una llei per a que tothom  

pugui tenir ajuda legal gratis. 

- Millorar les condicions laborals del torn d’ofici. 

- Fer que sigui més fàcil enviar documents per internet. 

- Fer un pla especial perquè hi hagi menys agressions  

a les presons i millorar-les. 

- Crear mesures alternatives per a les persones  

que surtin de la presó 

puguin tornar a fer la seva vida.  

- Crear una nova llei de justícia per als joves 

- Crear un servei especialitzat  

pels joves que hagin sigut víctimes d’alguna cosa dolenta. 

- Fer una llei per recordar la nostra història 

i a les persones que van patir els pitjors moments  

de la nostra història, com la Guerra Civil. 

- Fer més ràpid el procés les exhumacions de fosses comunes 

i el programa d’identificació de les persones desconegudes. 

- Treure els símbols franquistes. 

 

 

 

 

 

Exhumar és 
desenterrar un cadàver 
o restes humanes. 
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4. Pel que fa als drets socials, proposem: 

- Fer un pla especial per ajudar a les persones  

en situacions de desigualtat i pobresa. 

- Revisar cada any  

l’Indicador de Renda de Suficiència  

de Catalunya. 

- Fer que les ajudes com 

la Renda Garantida de Ciutadania 

amb l’Ingrés Mínim Vital es puguin demanar 

al mateix temps per ajudar a més gent 

- Eliminar el pla de renda bàsica universal 

i tancar l’oficina que ho gestionava. 

- Començar un pla complet per ajudar 

a les persones que no tenen casa a Catalunya 

i treballar junt amb altres organitzacions. 

- Reduir el temps d’espera per saber 

el grau de dependència. 

- Crear 6 mil noves places de residències  

i centres de dia per a gent gran. 

- Utilitzar tecnologia per millorar  

la gestió dels serveis socials 

i l’atenció i la cura de les persones. 

- Aprovar la llei del Tercer Sector Social de Catalunya, 

Una llei per ajudar a les organitzacions  

que ajuden a altres persones.  

- Crear un calendari de pagaments de les subvencions 

L’Indicador de Renda 
de Suficiència estableix 
un nivell mínim 
d’ingressos per poder 
viure amb dignitat. 
Actualment està fixat en 
una mica més de 600 
euros. 

La Renda Garantida de 
Ciutadania és una 
prestació social adreçada 
a persones en situació de 
pobresa. 

L’Ingrés Mínim Vital és 
una prestació adreçada a 
persones en situació de 
vulnerabilitat econòmica. 

La renda bàsica 
universal és un ingrés 
periòdic incondicional i 
universal, que reben 
tots els ciutadans d’un 
territori 
independentment de la 
seva situació 
socioeconòmica. 
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del Tercer Sector Social. 

- Assegurar una alimentació saludable  

dins i fora de les escoles 

i durant el temps que nens i nenes  

no estiguin a les escoles. 

- Crear lloc per atendre a infants i adolescents 

víctimes de violència sexual.  

- Fer que nens i nenes visquin millor amb la seva família, 

que se sentin més còmodes i amb millors condicions. 

- Assegurar que tots els infants i joves  

participin en activitats extraescolars. 

- Impulsar la llei de la gent gran. 

- Crear l’Observatori de la Gent Gran a Catalunya, 

un lloc on s’estudiï la situació de la gent gran a Catalunya.  

- Aprovar un pla per l’envelliment saludable de la gent gran. 

- Crear una Direcció General de la Gent Gran, 

perquè una persona es dediqui a fer normes 

només per a la gent gran.  

- Tenir a algú que defensi els drets de les persones grans al govern.  

- Tenir una persona que atengui de maner presencial  

en serveis bàsics com administració pública o bancs.  

- Crear un programa per ajudar a les persones  

que estiguin soles i no vulguin estar-ho. 

- Aprovar una llei per protegir els drets  

de les persones amb discapacitat. 

- Assegurar que les persones amb autisme 

El Tercer Sector Social 
està format per entitats 
privades sense ànim de 
lucre, com associacions i 
fundacions. 



 

Pàgina 31 de 36 

rebin l’ajuda que necessiten dels serveis socials.  

- Fer que sigui més ràpid el procés  

per rebre l’ajuda per a les persones  

amb discapacitat i obtenir  

una pensió si no poden treballar.  

 

5. Pel que fa als drets LGTBI, proposem:  

- Eliminar qualsevol discriminació 

 a les persones del col·lectiu.  

- Aturar les agressions a persones del col·lectiu. 

- Crear llocs on les persones del col·lectiu  

puguin obtenir informació i ajuda.  

- Volem que les persones LGTBI siguin tractades 

com qualsevol altra persona de la societat.  

 

6. Pel que fa a immigració, proposem: 

- Assegurar que les persones que venen d’altres lloc 

tinguin el mateix drets que tothom 

i es sentin part de la societat.  

- Ajudar a les persones que venen d’altres països 

perquè coneguin el nostre país i la nostra llengua.  

- Eliminar les persones que parlen malament  

de les persones d’altres països.  

- Posar en marxa  l’Observatori del Racisme i la Xenofòbia 

 a Catalunya, un lloc per estudiar 

com eliminar actuacions racistes.  

LGTBI: És el nom que 
s’utilitza per referir-se al 
col·lectiu de persones 
Lesbianes, Gais, 
Transexuals, Bisexuals, 
Intersexuals i qualsevol 
altre tipus d’orientació 
sexual o identitat de 
gènere. 
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7. Pel que fa a la llibertat de consciència i laïcitat, proposem: 

- Incorporar l’ensenyament cultural sobre el fet religiós 

per aprendre i conèixer d’altres cultures.  

- Garantir que la formació en alguna creença religiosa 

es fa fora de l’horari lectiu. 

- Promoure un Pacte Nacional per la Laïcitat. 

- Retirar els símbols religiosos dels edificis públics 

excepte en aquells casos en què un informe  

digui que cal conservar-los  

perquè són edificis catalogats. 

 

 

  

La llibertat de 
consciència és 
un dret 
fonamental en 
què cada 
persona pot triar 
lliurement la 
seva religió o no 
triar-ne cap, o 
no creure en 
Déu. 

La laïcitat és la 
independència total 
de l’Estat davant de 
qualsevol religió.  
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10. Què proposem perquè a Catalunya hi 
hagi bon govern? 
 

1. Pel que fa al model de govern, proposem: 

- Transformar l’estat de les autonomies en un estat federal. 

- Crear el comissionat de l’autogovern. 

- Desplegar plenament l’Estatut d’Autonomia. 

- Promoure un acord per aclarir  

les competències de les administracions. 

- Crear un acord social sobre el finançament. 

 

2. Pel que fa a l’administració pública, proposem: 

- Fer que l’administració millori 

i sigui més accessible per tothom.  

- Revisar el funcionament dels serveis públics. 

- Fer un pla per controlar els diners  

que es gasta l’administració. 

- Crear una finestreta única per a que la ciutadania 

pugui informar-se de les coses.  

- Crear una nova Llei per contractar més persones 

perquè treballin a l’administració pública. 

- Millorar l’Escola d’Administració Pública de Catalunya 

- Crear una llei per ajudar als governs locals 

i una altra per gestionar els diners. 

3. Pel que fa a la relació amb els la resta de pobles, proposem: 

- Actualitzar el Fons de Cooperació Local. 

L’Estatut 
d’Autonomia de 
Catalunya defineix els 
drets i els deures de 
la ciutadania de 
Catalunya. 
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- Tornar el deute que la Generalitat té amb els pobles i ciutats. 

- Garantir l’equilibri territorial. 

i les especificitats dels pobles i petites ciutats. 

a l’hora de prestar serveis als ciutadans i ciutadanes. 

- Engegar una plataforma digital única 

per a la gestió de tràmits. 

- Derogar la Llei de Racionalització i Sostenibilitat  

de l’Administració Local. 

- Augmentar els diners del Pla Únic d’Obres  

i Serveis de Catalunya (PUOSC). 

 

4. Pel que fa a la Vall d’Aran, proposem: 

- Aconseguir que hi hagi un autogovern a la Vall d’Aran 

amb la Llei de règim especial d’Aran. 

- Garantir que l’Aran té un model de finançament propi, 

o sigui, que aconsegueix diners per si sol. 

- Potenciar l’autonomia aranesa i la seva llengua. 

- Complir amb els compromisos d’inversió  

acordats amb la Vall d’Aran. 

- Renovar l’Hospital de la Vall d’Aran. 

- Solucionar el problema d’accés a un habitatge digne 

que pateix la Vall d’Aran. 
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5. Pel que fa a la projecció exterior de Catalunya, proposem: 

- Reordenar la presència de la Generalitat a l’exterior. 

- Reorientar el Consorci Catalunya Internacional. 

- Augmentar la presència de la Generalitat  

als fòrums multilaterals i a les institucions de la UE. 

- Recuperar el lideratge de Catalunya 

en la construcció europea. 

- Impulsar l’aprovació de l’ús oficial del català a la Unió Europea. 

- Enfortir l’Estratègia Mediterrània de Catalunya. 

- Destinar el 0,7% dels ingressos  

a ajuda oficial al desenvolupament l’any 2030. 

- Reprendre el Fòrum Català de la Pau. 

- Potenciar les comunitats catalanes a l’exterior. 

- Fer un pla per al retorn del talent a Catalunya. 

- Donar suport a la Unió per la Mediterrània. 

 

6. Pel que fa als mitjans de comunicació públics:  

- Aprovar la nova llei de l’audiovisual de Catalunya. 

- Garantir transparència quan es donen subvencions 

i ajudes públiques a mitjans de comunicació. 

- Convertir les ajudes de l’Institut Català d’Empreses Culturals 

en un motor per a la indústria audiovisual. 

- Liderar el Projecte Catalunya Media City. 

- Recuperar el lideratge en ficció, cinema i publicitat 

de la indústria audiovisual catalana. 

- Posar al dia les estructures de la Corporació Catalana 
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de Mitjans Audiovisuals. 

- Fer que tots els catalans i catalanes se sentin còmodes  

amb TV3, Catalunya Ràdio i el 3Cat. 
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